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DOssIER Reductie antibioticumgebruik 
in de varkenshouderij
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voering, maar natuurlijk is niet alles 
zomaar implementeerbaar op een be-
staand bedrijf.” De advisering had het 
nodige effect. Dat bleek alvast uit de 
resultaten van de tweede uitgebreide 
bedrijfsopvolging in 2012. Vooral het 
gemiddeld aantal levend geboren biggen 
en het productiegetal evolueerden posi-
tief. Ook de cijfers van de externe en 
interne bioveiligheid – op basis van de 
Biocheck (zie ook p. 23) – stegen tot boven 
het gemiddelde van alle deelnemers. 
Maar nog belangrijker is dat het antibioti-
cumgebruik mooi daalde, dankzij de 
geformuleerde adviezen. Erik gebruikt 
vooral bij de biggen en vleesvarkens heel 
wat minder preventieve antibiotica dan 
voorheen. De totale behandelingsinciden-

tie daalde naar 82, waardoor Erik nu tot 
de ‘eerder weinig antibioticumgebrui-
kende veehouders’ behoort.

 Andere aanpak
“Ik pas al sinds mijn start als varkenshou-
der het driewekensysteem toe, dat werkt 
handig als je alleen bent. Er zitten zo’n 33 
zeugen per groep. Voorheen was ik de 
hele dag met allerlei werkjes tegelijkertijd 
bezig. sinds ik de adviezen van red AB 

opvolg, werk ik veel gestructureerder. Als 
een taak klaar is, is ze nu ook effectief 
gedaan. Ik volg nu ook logische looplijnen 
bij mijn werkzaamheden. Zo zal ik steeds 
starten in de kraamstal, vervolgens naar 
de drachtigezeugenstal en de biggenbat-
terij gaan en eindigen in de vleesvarkens-
stal. Die rondgang doe ik zeker tweemaal 
per dag. Telkens ik naar een andere 
afdeling ga, wissel ik bovendien van outfit. 

Ik doe zowel laarzen als een overall in een 
andere kleur aan, zo is geel bijvoorbeeld 
de kleur van de biggenafdeling. Dat lijkt 
allemaal veel moeite, maar eens die klik 
in je hoofd is gemaakt, verloopt dat vlot en 
zonder nadenken.
Wanneer ik nu dieren behandel, neem ik 
een andere naald per toom biggen of per 
groep zeugen. Vroeger gebruikte ik een 
naald zolang ze meeging. Idem dito voor 
de castratiemesjes. Je stond er niet bij stil 

dat je infecties kon overdragen op gezon-
de dieren. Het preventief toedienen van 
een langwerkend breedspectrum antibio-
ticum bij de jonge biggen gebeurde ook 
standaard. op advies van Merel doe ik dit 
niet meer. Ik behandel individueel wan-
neer nodig en gebruik jodium voor het 
ontsmetten van de wondjes bij castratie. 
Dat lukt goed. Zo hadden we na de uit-
breiding in 2010 redelijk wat last van 
streptokokken bij de biggen. ondanks het 
verminderde gebruik van antibiotica is dat 
nu dus veel minder. Voorlopig zetten we 
na het spenen nog wel een middel in 
tegen luchtwegenaandoeningen. ook het 
verleggen van de biggen tracht ik tot een 
minimum te beperkten. Vanaf het spenen 
blijven de tomen gelijk tot aan de slacht. 
De aangekochte gelten blijven nu 6 we-
ken, 2 weken langer dan voordien, in de 
quarantainestal.
De vrachtwagen die de slachtvarkens en 
-zeugen afhaalt, komt enkel op de vuile 
weg achter het bedrijf. De chauffeur 
betreedt nooit de stallen en hij moet 
bedrijfseigen kledij dragen. onze varkens 
worden trouwens steeds op zondagavond 
geladen, daardoor komt hier gegaran-
deerd een propere vrachtwagen. onze 
ongediertebestrijding loopt al 3 jaar in 
samenwerking met Schippers. Zij komen 
om de 6 à 7 weken de vallen controleren. 
Zelfs onze hond heeft intussen geleerd 
om uit de stallen te blijven.”
samen met al deze maatregelen om de 
externe en interne bioveiligheid te verbe-
teren, verminderde ook het preventieve 
antibioticumgebruik, wat toch wel de 
bedoeling is van het project. “samen met 
mijn bedrijfsdierenarts werkten we een 
nieuw uitgebreid vaccinatieschema uit. De 
jonge zeugen worden nu achtmaal geënt 
tussen een leeftijd van 10 en 32 weken; de 
zeugen worden ook nog bij de dracht en 
na het werpen gevaccineerd. Daar zien we 
intussen positieve effecten van: ook het 
curatieve geneesmiddelengebruik ver-
laagde. Dat betekent niet zozeer minder 
kosten, want vaccins zijn niet goedkoop, 
maar wel veel minder miserie in de 
stallen. Je ziet het aan de gezondheid van 
de dieren. Vroeger had elke ronde biggen 
toch wel last van vervelende diarree door 
E. coli. Nu heb ik daar al een hele tijd niet 
meer tegen behandeld. En natuurlijk doe 
je al deze inspanningen omdat je merkt 
dat het een gunstig effect heeft op de 
productieresultaten!  n
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je moet volledig achter deze aanpak staan, 
anders heeft het geen zin.
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Erik gebruikt vooral bij de 
biggen en vleesvarkens 
minder preventieve antibiotica.
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